

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2025 г., том 32, № 1

СОДЕРЖАНИЕ

От редактора	5
--------------------	---

АРХЕОЛОГИЯ

Коваленко С.В., Крючко Е.И., Черемкин И.М., Волков Д.П., Гиголян М.А., Мохарь В.А., Скидан Д.А., Лемеш А.С., Миронов М.А. Археологическое исследование памятника Шимановск I на территории Западного Приамурья в 2024 г.	7
Ковалева Н.Н., Соколовский В.А., Табарев А.В. Архитектура поселений раннеземледельческой культуры вальдивия (Эквадор).....	17
Коломиец С.А. Раскопки поселения Малмыж-5 в 2021 г. Первые результаты полевых и лабораторных исследований	27
Стоякин М.А., Пак Кюджин. Фортификационные сооружения городища Куннэ в Когурё	37

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Мазур Л.Н. Рабочий день советского ученого (по материалам бюджетного обследования 1925 г.)	48
Корнилов Г.Е. Медленная поступь голода: коми-пермяцкая деревня в 1936–1937 гг.	60
Кореневский А.В., Нижельский Е.М. Репрезентация «Смутного времени» в политике памяти Российской Федерации в 1990-х – середине 2020-х гг.	71

НАУЧНАЯ ДИСКУССИЯ

Нефедов С.А. Вопрос об уровне потребления повисает в воздухе. Рец. на кн.: Кондрашин В.В. Российская деревня в условиях индустриальной модернизации. М.: Политическая энциклопедия, 2024. 663 с.	82
Безгин В.Б. Постигая «великого незнакомца». Рец. на кн.: Кондрашин В.В. Российская деревня в условиях индустриальной модернизации. М.: Политическая энциклопедия, 2024. 663 с.	86
Рынков В.М. Модернизация российской деревни: шаг вперед, два шага назад. Рец. на кн.: Кондрашин В.В. Российская деревня в условиях индустриальной модернизации. М.: Политическая энциклопедия, 2024. 663 с.	90
Бабашкин В.В. Аграрные программы политиков и версии аграрных историков. Рец. на кн.: Кондрашин В.В. Российская деревня в условиях индустриальной модернизации. М.: Политическая энциклопедия, 2024. 663 с.	95
Димони Т.М. Книга показала, как важно подвести итоги и определить дальнейшие задачи. Рец. на кн.: Кондрашин В.В. Российская деревня в условиях индустриальной модернизации. М.: Политическая энциклопедия, 2024. 663 с.	99
Ким Чан Чжин. Недооценка темы передовых колхозов в современной российской аграрной историографии. Рец. на кн.: Кондрашин В.В. Российская деревня в условиях индустриальной модернизации. М.: Политическая энциклопедия, 2024. 663 с.	102
Ильиных В.А., Нефедов С.А., Рынков В.М., Безгин В.Б., Бабашкин В.В., Димони Т.М., Ким Чан Чжин, Корнилов Г.Е., Кондрашин В.В. Круглый стол «Проблемы модернизации российской деревни»	106

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Титова Л.В. Всероссийский научный семинар «Актуальные проблемы археографии и источниковедения» (Покровские чтения 2024).....	122
---	-----

ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ «ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;
Институт истории СО РАН**

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), доктор, профессор *Л. Виола* (Торонто, Канада), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дёнингдаус* (Германия), д-р ист. наук, профессор *В.А. Зверев* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *А.С. Зув* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *И.В. Лизунова* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.И. Меньковский* (Минск, Беларусь), доктор *К. Мацузато* (Токио, Япония), академик РАН, профессор *В.И. Молодин* (Новосибирск), канд. ист. наук *Г.К. Муканова* (Алматы, Казахстан), чл.-кор. РАН *И.В. Побережников* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН, профессор *А.В. Сиренов* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук *О.Н. Шелегина* (Новосибирск)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *В.М. Рынков*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреевков*

Д-р ист. наук *Д.А. Ананьев*, канд. ист. наук *К.А. Болдовский*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *В.В. Журавлев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, канд. ист. наук *Н.А. Куперитох*, д-р ист. наук *Л.Н. Мазур*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, канд. ист. наук *Т.И. Морозова*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *А.М. Панченко*, канд. ист. наук *А.И. Савин* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Л.Н. Славина*, д-р ист. наук *В.В. Тихонов*, д-р ист. наук *М.К. Чуркин*, д-р ист. наук *Д.Н. Шевелев*, д-р ист. наук *М.В. Шилковский*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

Адрес редакции: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 311, тел. (7-383) 330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор) 23.03.21. ПИ № ФС 77-80483

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

Выход в свет 31.03.25. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Цена свободная. Заказ № 39.

Адрес издателя: Институт истории СО РАН
630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8
Отпечатано в Сибирском отделении РАН
630090 Новосибирск, Морской проспект, 2
Тел. 330-84-60, e-mail: e.lyannaya@sb-ras.ru

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2025, vol. 32, N 1

CONTENTS

From the Editor	5
-----------------------	---

ARCHAEOLOGY

Kovalenko S.V., Kryuchko E.I., Cheremkin I.M., Volkov D.P., Gigolyan M.O., Mohar V.A., Skidan D.A., Lemesh A.S., Mironov M.A. Archaeological research of the Shimanovsk I site in the Western Amur region territory in 2024	7
Kovaleva N.N., Sokolovsky V.A., Tabarev A.V. Architecture of early agricultural valdivia culture (Ecuador).	17
Kolomiets S.A. Excavations of the Malmyzh-5 settlement in 2021. First results of field and laboratory research	27
Stoyakin M.A., Park Kyujin. The fortifications of the walled city Guonei in Goguryeo.	37

NATIONAL HISTORY

Mazur L.N. The working day of a soviet scientist (based on the materials of the budget survey of 1925).	48
Kornilov G.E. The slow march of famine: komi-permian village in 1936–1937	60
Korenevskiy A.V., Nizhelsky E.M. Representation of “the time of troubles” in the politics of memory of Russian Federation in 1990s-2020s.	71

SCIENTIFIC DISCUSSION

Nefedov S.A. The question of consumption levels hangs in the air. Book review: Kondrashin V.V. Russian village in the conditions of industrial modernization. Moscow: Politicheskaya entsiklopediya, 2024. 663 p.	82
Bezgin V.B. Understanding the “great stranger”. Book review: Kondrashin V.V. Russian village in the conditions of industrial modernization. Moscow: Politicheskaya entsiklopediya, 2024. 663 p.	86
Rynkov V.M. Modernization of the russian countryside: one step forward, two steps back. Book review: Kondrashin V.V. Russian village in the conditions of industrial modernization. Moscow: Politicheskaya entsiklopediya, 2024. 663 p. ...	90
Babashkin V.V. Agrarian programs of politicians and the versions of agrarian historians. Book review: Kondrashin V.V. Russian village in the conditions of industrial modernization. Moscow: Politicheskaya entsiklopediya, 2024. 663 p. ...	95
Dimoni T.M. The book has shown how important it is to sum up the results and define further tasks. Book review: Kondrashin V.V. Russian village in the conditions of industrial modernization. Moscow: Politicheskaya entsiklopediya, 2024. 663 p.	99
Chang Jin Kim. Overlooking the phenomenon of advanced kolkhozes in contemporary russian agrarian historiography. Book review: Kondrashin V.V. Russian village in the conditions of industrial modernization. Moscow: Politicheskaya entsiklopediya, 2024. 663 p.	102
Ilinykh V.A., Nefedov S.A., Rynkov V.M., Bezgin V.B., Babashkin V.V., Dimoni T.M., ChangJin Kim, Kornilov G.Y., Kondrashin V.V. Round table “Problems of modernization of the russian village”	106

SCIENTIFIC LIFE

Titova L.V. All-russian scientific seminar “Current problems of archaeography and source studies” (Pokrovsky readings 2024)	122
--	-----

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
 (“HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA”)**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**Founders: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Dönninghaus* (Germany), Doctor of Historical Sciences *V.A. Il'inykh* (Novosibirsk), Doctor of Historical Sciences, Professor *I.V. Lizunova* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Tokio, Japan), Doctor of Historical Sciences *V.I. Men'kovsky* (Minsk, Belarus), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Candidate of Historical Sciences *G.K. Mukanova* (Almaty, Kazakhstan), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *I.V. Poberezhnikov* (Yekaterinburg), Doctor of Historical Sciences *O.N. Shelegina* (Novosibirsk), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor, Professor *L. Viola* (Toronto, Canada), Doctor of Historical Sciences, Professor *A.S. Zuev* (Novosibirsk), Doctor of Historical Sciences, Professor *V.A. Zverev* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief Editor – Doctor of Historical Sciences *V.M. Rynkov*
Executive Secretary – Candidate of Historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Doctor of Historical Sciences *D.A. Anan'ev*, Candidate of Historical Sciences *K.A. Boldovskiy*, Doctor of Historical Sciences, Professor *M.K. Churkin*, Doctor of Historical Sciences, Professor *N.S. Gurianova* (deputy chief editor), Doctor of Historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Candidate of Historical Sciences *N.A. Kupershtokh*, Doctor of Historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of Historical Sciences *N.P. Matkhanova*, Doctor of Historical Sciences, Professor *L.N. Mazur*, Candidate of Historical Sciences *T.I. Morozova*, Doctor of Historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of Historical Sciences *A.M. Panchenko*, Candidate of Historical Sciences *A.I. Savin* (deputy chief editor), Doctor of Historical Sciences, Professor *L.N. Slavina*, Doctor of Historical Sciences *V.V. Tikhonov*, Doctor of Historical Sciences *D.N. Shevelev*, Doctor of Historical Sciences *M.V. Shilovsky*, Doctor of Philological Sciences *Ye.M. Yukhimenko*, Candidate of Historical Sciences *V.V. Zhuravlev*

E d i t o r i a l a d d r e s s : Institute of History, SB RAS, office 311, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090
Russian Federation
tel. 7-383-330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The journal is registered with the Federal service for supervision of communications, information technologies and mass communications (Roskomnadzor) on March 23, 2021, PI N FS 77-80483

The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power

Publisher's address: Institute of History SB RAS
8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090, Russian Federation